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T re sværvægtere 
på politikernes bord
/  formandens beretning på repræsentantskabet blev 1988 nævnt som værende a f stor 
betydning for fremtiden.
På tre afgørende områder måtte det forventes, at der ville blive taget lovinitiativer: 
Breddeidrætsområdet - arbejdet i folkeoplysningsudvalget - lottosagen.
For en klarheds skyld er det vigtigt at slå fast, at for foreningerne er det breddeidræts
området og folkeoplysningsudvalgets arbejde, der er altafgørende, mens lottosagen 
først og fremmest angår idrætsorganisationerne, der er på den nuværende tipsforde
lingsnøgle.
Som det ser ud på nuværende tidspunkt, er det lottosagen, der har de største mulighe
der for at blive løst først. Udvalget har afleveret sin betænkning i enighed, og det er nu 
op til skatteminister Anders Fogh Rasmussen at få  den bragt på folketingets bord til en 
forhåbentlig hurtig behandling.
Slagsmålet om lottomillionerne er naturligvis startet, og at der er andre end de 
nuværende beløbsmodtagere, der er interesserede er klart.
Det er derfor særdeles vigtigt, at Idrættens Fællesråd og Dansk Ungdoms Fællesråd, 
som de største nuværende beløbsmodtagere kan fremkomme med et samlet udspil til 
en kommende fordeling. Hvis dette sker (skal ske) er der håb om hurtig sagsbehand
ling.
Det ligger straks en del tungere med de andre to områder. Breddeidrætsudvalgets 
betænkning har været færdig længe, og det eneste der er kommet ud a f det, er et 
finanslovsforslag, indeholdende 5 millioner kroner fordelt mellem handicap området 
og til forsøg.
Den tunge del a f betænkningen, ophævelse a f 25 årsregel og forbedring a f lokaletil
skudsreglerne har man ladet gå i arv til folkeoplysningsudvalget, og når man ser på 
udvalges sammensætning og på det arbejde, der er præsteret indtil nu, bliver det 
betænkeligt.
Arbejdet er på det nærmeste gået i stå, og der kan ikke forventes en ny lov før 1992, så 
hvis politikerne skal støtte foreningsarbejdet er der ingen vej uden om. Man bliver nød 
til at gå i gang med breddeidrætsbetænkningen.
Der er nu foretaget undersøgelser, der klart viser, at omkostningerne ved at løse 
omtalte sværvægtere ikke vil blive så store som nævnt i betænkningen. Derfor, tag fat 
nu. Vi kan ikke vente på folkeoplysningsudvalget. Svend Møller
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Forsiden
I Aalborg spiller de ægte rødt, 
de 70 efterlønnere og pensio
nister, som er medlemmer af 
Aalborg Pensionist Billard 
Klub. De gamle gubber står 
bogstavelig talt i kø for at kom
me til.
Og sådan er det også for nye, 
der gerne vil lukkes ind i var
men, og få udstedt et 
medlemskort. Godt en snes er 
på venteliste - og med lange 
udsigter.
Foto: Mogens Anthonsen

70 gubber omkring klædet ...
| y .  . . .  'Klares ikke med et pennestrø

i
Jella, jella, bedna goal .........

Stafetten har vokseværk ......
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De spillelystne danskere 
får formentlig til næste år 
lov til at satse millioner af 
kroner på et tal-lotteri, der 
første gang i 1519 fandt 
sted i Genua i Italien, og i 
nyere tid i 1953 blev ind
ført i Vest-Berlin.
Et 13-mands-udvalg, som 
ministeren for skatter og 
afgifter den 16. februar i 
fjor nedsatte i et forsøg på 
at kulegrave lotto-spillets 
konsekvenser sideløbende 
med tipskuponen, har ikke 
taget stilling til, om lotto
spillet skal indføres, men 
et enigt udvalg peger på en 
økonomisk model, som til
godeser de forskellige or
ganisationer på en rimelig 
måde.
Det fremgår af den be
tænkning, udvalget ni må
neder efter fødslen barsle
de med. Betænkningen 
blev straks gemt godt af 
vejen, indtil ministeren for 
skatter og afgifter for ny
lig offentliggjorde det 120 
sider digre værk.
Herefter er det op til mini
steren at fremlægge et for
slag, som Folketinget skal 
sige god for. Sker det i lø
bet af foråret, vil det grøn

ne lys for et lotto-spil i 
Dansk Tipstjenestes regi 
allerede til næste årsskifte 
kunne tændes.

Det foreslår 
lotto-udvalget
I et konkluderende kapitel 
i betænkningen foreslår 
udvalget, at:

•  Et lottospil i givet fald 
bør indføres i 
Tipstjenestens regi.

•  Lottospillet vil blive 
ugentligt. Forhandling 
og opbygning med vide
re vil minde om tipsspil
let. Prisen pr. række vil 
blive 1 å 2 kroner.

•  Det skønnes, at lotto 
sammen med tipning vil 
medføre en omsætnings
forøgelse i forhold til 
tipningen alene på 
mindst 30 og højest 50 
procent.

•  For at imødegå blandt 
andet fordelings-politi
ske problemer foreslås 
det, at lotto- og tipsmid
lerne fordeles under eet 
efter samme regler.

•  Hestesporten får ad
gang til at søge tilskud

via de midler, som kul
turministeriet uddeler til 
særlige idrætsformål. 
Disse midler foreslås 
forøget med en halv pro
cent af den samlede tips 
og lottoomsætning.

•  Tilskuddet til Team 
Danmark foreslås 
begrænset med en halv 
til 2,5 procent af den 
samlede tips- og lotto
omsætning.

Til de humanitære og al
menvelgørende formål fo
reslås afsat tre procent af 
den samlede tips- og lotto
omsætning, fordelt i tre 
puljer. Pulje 1 omfatter de 
store husstands-lotterier, 
Kræftens Bekæmpelse, 
Røde Kors og Grænsefor
eningen. Pulje 2 omfatter 
handicappede og syge, 
mens pulje 3 omfatter an
dre humanitære og almen
velgørende formål.

Hvad er lotto?
Det grundliggende princip 
i lottospillet er, at delta
gerne ud fra en fastlagt 
talrække krydser et givet 
antal cifre af.

Hvis cifrene ved en almin
delig lodtrækning trækkes 
ud, har spilleren vundet en 
førstepræmie. På samme 
måde er der mindre præ
mier til spillere, som har 
færre rigtige cifre.
For eksempel sættes i Sve
rige 45 procent af det om
satte beløb af til fem præ
miepuljer på hver 20 pro
cent, som deles af spillere 
med henholdsvis 7,6,5,4 
og tre rigtige tal. I Sverige 
er der ved hvert lotto-spil 
36 tal at vælge imellem. 
Det er en kendsgerning at 
danskerne har stor interes
se i udenlandske spil. I be
tænkningen gennemgås 
forskellige, udenlandske 
spilformer, men udvalget 
understreger, at det ikke 
har været muligt at doku
mentere det økonomiske 
omfang af danskernes spil 
i udlandet.
Det skønnes i midlertid, at 
danskere hvert år spiller 
for omkring 50 millioner 
kroner hos engelske book
makere, ligesom de 
vesttyske klasselotterier og 
lotto trækker mange dan
ske kroner over grænsen.
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Politisk slagsmål 
om

lotto-millionerne

Holdt det hårdt, inden det 
såkaldte lotto-udvalg efter 
ni måneders svangerskab 
nedkom med en enig be
tænkning, er der lagt op til 
politisk slagsmål, inden 
Folketinget afgør, om lotto
spillet skal indføres.

Den forløbige strid drejer 
sig om det forventede mil
lion-overskud, lotto-spillet 
ventes at indbringe. I lot
to-udvalgets betænkning 
foreslås det, at overskud
det fordeles på baggrund 
af den nuværende tips
fordelingsnøgle, men Jim
mi Star, der er Socialde
mokratiets idrætspolitiske 
ordfører siger at forde
lings-spørgsmålet bør ta
ges op til en politisk vurde
ring.

Den nuværende 
fordelingsnøgle er jo ikke

Jimmi Star - Socialdemokra
tiet

Helge Sander - Venstre

fastsat i Grundloven, og 
når der pludselig kommer 
en masse flere penge i kas
sen, bør det naturligvis 
overvejes, om fordelingen 
er rigtig, siger Jimmi Star, 
som blandt andet peger 
på, at den uorganiserede 
idræt bør tilgodeses på en 
anden måde end hidtil.
Den Socialdemokratiske 
opfattelse er i tråd med 
Socialistisk Folkeparti, der 
i et idrætspolitisk oplæg til 
100 millioner kroner vil 
opprioritere den uorgani
serede idræt.

Sabotage
Venstres Helge Sander 
vender sig skarpt imod, at 
man fra politisk hold blan
der sig i fordelingen af 
pengene mellem beløbs
modtagerne. - Det er sabo
tage mod den folkelige 
idræt, siger Helge Sander, 
som også tager skarp af
stand mod at de uorgani
serede skal tilgodeses.

- Hvordan skal en sådan 
støtte ovehovedet udfor
mes? Skal jeg have en kro
ne eller to, når jeg løber en 
tur i skoven? Det er helt 
umuligt at have med at 
gøre, siger Helge Sander, 
der samtidig beklager, at 
den politiske diskussion 
om indførelse af lotto bli
ver et salgsmål om fremti
dens idrætsstruktur i Dan
mark.

Omstilling
På en konservativ konfe
rence om idrætspolitik, 
hvor partiets græsrødder 
gav politikerne gode råd, 
sagde kulturminister H. P. 
Clausen blandt andet:
- Flere og flere dyrker 
idræt - også udenfor orga
nisationerne. Derfor er det 
vigtigt, at hele idrætten 
omstiller sig. Det koster

H. P. Clausen - kulturmini
ster

penge og derfor er det glæ
deligt, at det nye statslotto 
har alle muligheder for at 
blive til noget.

Det konservative Folke
partis idrætspolitiske ord
fører, Flemming Jensen, 
lagde vægt på, at det først 
og fremmest er breddei
drætten, der skal sikres.

Flemming Jensen - konserva
tiv

- Det gør vi gennem de fem 
millioner kroner, der er af
sat på dette års finanslov. 
Halvdelen af pengene går 
direkte til handicap-idræt
ten, halvdelen til forsøg. 
Og i den forbindelse er det 
vigtigt at understrege, at 
der skal etableres nogle 
forsøgspuljer, så idrættens 
organisationer kan få råd 
til at forsøge sig frem med 
for eksempel den bedst 
mulige måde at organisere 
sig på, sagde Flemming 
Jensen.
I øvrigt er Det konservati
ve Folkepartis krav til 
statslottoet opfyldt ved, at 
idrætsorganisationerne og 
de humanitære organisa
tioner er blevet enige om 
en fordeling af pengene i 
lotto-puljen.
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BYERNES MOTIONSLØB

•  det er festligt
•  det er folkeligt
•  det er fornøjeligt
•  det er velvære for hele familien
•  det er...

Dansk Firmaidrætsforbund
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SF kom først på banen
Af Svend Møller 
DFIF

På et pressemøde i januar 
fremlagde socialistisk folke
parti konkrete lovgivnings
initiativer, der vi blive frem
lagt i folketinget til forbed
ring af breddeidrættens vil
kår, og partiet fortjener et 
skulderklap for at være det 
parti, der først kom på ba
nen i de forhandlinger, der 
skal foregå i denne folke
tingssamling. Rent konkret 
går forslagene fra SF på at 
igennem 14 punkter skal 
der afsættes 100 mili. kr. til 
forbedring af breddeidræt
tens vilkår.

Sværvægterne i disse 14 
punkter er en forhøjelse af 
lejetilskuddet for lokaler, 
hvor der er afsat 50 mili. 
Der er afsat 15 mili. kr. 
årligt til opførelse af alter
native idrætsanlæg. Her er 
der taget udgangspunkt i 
breddeidrætsudvalgets be
tænknings afsnit om de
centrale og fleksible an
læg.
Af andre forslag kan næv
nes, at man ønsker 25 års
reglen afskaffet for ældre 
over 60 år, og at man 
ønsker bedre støttemulig
heder for den uorganisere
de idræt.
Partiets kulturpolitiske 
ordfører Inger-Lise Kofod 
pegede på, at pengene 
kunne findes i det finans- 
forslag SF har fremlagt, 
og mente i øvrigt, at det 
var småpenge, når man 
sammenlignede med un
dervisningsministeriets og 
kulturministeriets samlede 
budgetter på ca. 25 milli
arder kroner.
Ideerne til disse 14 lovfor
slag er hentet i et nyt deba
toplæg fra SF’s i- 
drætspolitiske udvalg, der 
blev præsenteret på sam
me møde. Oplægget bærer 
titlen »Idrætspolitik mel
lem selvforvaltning og sty

ring«, og at SF har svært 
ved at finde sine egne ben i 
dette paradoks ser man ty
deligt i afsnittet med titlen 
»Selvforvaltning contra 
styring, hvorfra følgende 
afsnit er hentet! 
»Konflikten mellem sty
ring og selvforvaltning lig
ger imidlertid her og lurer 
lige om hjørnet. Vi finder, 
at selvforvaltning og de
centralisering er væsentli
ge faktorer, men det er 
også vigtigt, at selvforvalt
ning udfolder sig inden for  
visse centralt udstukne 
rammer. Det er rammer, 
som f. eks. handler om lig
hedsprincipper, beskyttel
se a f mindretals mulighed 
for på egne præmisser at 
kunne foranstalte aktivite
ter o.s.v. Desuden er det 
vor opfattelse, at visse ak
tiviteter er bedre end andre 
- og dermed også mere 
støtteværdige. Det er imid
lertid vanskeligt at skulle 
gå ind og vurdere indhol
det i de konkrete aktivite
ter - specielt også fordi det 
strider mod den grundlæg
gende frihed, som den nu
værende fritidslov er et

oplagt eksempel på, og 
som Danmark er kendt 
for, nemlig den, at alle 
groft sagt kan få  støtte til
lige meget, hvad det nu er 
de ønsker at lave. Det er 
en grundlæggende demo
kratisk rettighed, der er 
værd at bevare. Vi mener 
dog problemet langt hen 
ad vejen kan løses ved at 
lave ekstra støtteordninger 
for de aktiviteter, vi sær
ligt ønsker fremmet«.
At der er sandhed i det 
gamle mundheld om, at 
det er svært både at blæse 
og have mel i munden er 
ovennævnte et tydeligt ek
sempel på. Vi skal bevare 
selvforvaltningen men SF 
vil bestemme, hvad der 
skal forvaltes.
For en god ordens skyld, 
skal det bemærkes, at for
fatterne selv har indset 
dette paradoks, hvad de 
giver udtryk for på bagsi
den af deres pjece.
Pjecen skal derfor nok lige 
så meget opfattes som et 
internt som eksternt debat
oplæg.
Et konkret bud på fremti
dens idrætspolitik kom

mer pjecen ind på omkring 
den for tiden gældende 
fordelingsnøgle omkring 
tipsmidlerne, hvor man 
ønsker at tilbageholde 15 
°7o af den enkelte organisa
tions tilskud. Disse penge 
anbringes i en pulje hvor
fra man så efter ansøgning 
kan få tildelt tilskud til 
f.eks. familieidræt, æl
dreidræt, idræt som krimi
nalpræventivt arbejde, lo
kalsamfundsaktiviteter, 
forsøgs-udviklingsopgaver 
m.v.
En fordelingsnøgle, som 
allerede på mødet stærkt 
blev imødegået af de tilste
deværende formænd for 
idrætsorganisationerne.

DFIF melder 
hus forbi
I sammenfatningen af de
batoplægget skriver for
fatterne, at den nye brede 
idræt med familieidræt, 
kvindeidræt, ældreidræt, 
idræt o.s.v. i vid udstræk
ning er vokset på trods af 
dominerende holdninger 
bl.a. i landsorganisati
onerne.
På vort forbunds vegne 
må jeg her melde hus for
bi.
Vi var initiativtager til 
projekterne omkring idræt 
i dagtimerne, vi har fami
lieidrætten nævnt i vor 
formålsparagraf, vi er i 
øjeblikket samarbejds
partner i den første viden
skabelige undersøgelse 
omkring ældreidræt, og i 
øjeblikket er vi i gang med 
nogle projekter omkring 
virksomhedskultur. 
Sammenfattende må pje- 
sen betegnes som et inter
essant aktstykke, der vil 
være i stand til at leve op 
til sit formål at skabe de
bat.
Vi deltager meget gerne i 
debatten, og vil gerne sige 
tak til SF for nu at have 
indledt og ser frem til, 
hvad andre partier har at 
byde på.
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Firmaidrætten i Bov tæt 
ved grænsen 

mod syd kan ikke rokkes
Omkring 120 spedition- og vognmandsforretninger er en 
livsnerve fo r  Padbor g kommune, som tæller henved 
10.000 indbyggere. Og der er gære i branchen, som slås 
om kunder og fremtidige overlevelses-muligheder. Der 
tales åbenlyst om at mange mindre virksomheder inden 
udgangen a f 80 ’erne har drejet nøglen, og at kun de store 
vil overleve. Men erhvervslivets problemer kan ikke rokke 
firmaidrætten tæt ved grænsen mod syd. Det garanterer 
Christian Petersen, der er formand fo r  Bov Firma Sport.

- Den knaldhårde konkur
rence, der i dag er i spediti
on- og vognmandsbranc
hen, vil utvivlsomt tynde 
gevaldigt ud i antallet af 
firmaer. Til gengæld vil de 
firmaer, der overlever bli
ve større, og det tror jeg 
igen vil føre til, at der skal 
ansættes flere, og dermed 
vil Bov Firma Sport også 
få flere medlemmer...
Det siger en optimistisk 
Christian Petersen, der i 
februar i fjor blev valgt til 
ny formand for Bov Firma 
Sport, som har omkring 
700 medlemmer fordelt på 
70 klubber.
Christian Petersen afløste 
Jens Ove Rossen, som den 
10. august 1977 blev valgt 
til sammenslutningens 
første formand.
Og om den spæde start for 
godt 10 år siden fortæller 
Jens Ove Rossen.
- På et orienterende møde 
om firmaidrættens mulig
heder blev vi enige om at 
nedsætte et udvalg på fire 
personer, som skulle udar
bejde vedtægter og finde 
frem til en stiftelsesdag. 
Det blev den 10. august, 
og de samme fire personer 
blev valgt til sammenslut
ningens første bestyrelse, 
der som den vigtigste op
gave skulle finde sted,

hvor de seks... eller var det 
otte klubber, som fra star
ten var med, kunne spille 
udendørs fodbold. Og det 
lykkedes. Vi fik en bane 
på Kollund skole stillet til 
rådighed, siger Jens Ove 
Rossen.

Fra den spæde start er Bov 
Firma Idræt vokset sig 
stor, og er i dag en sam
menslutning med mange 
aktiviteter.
Christian Petersen:
- Sammenslutningens med
lemmer spiller i dag fod-

Jens Ove Rossen - tidligere 
formand for Bov Firma 
Sport.

bold, volleyball, badmin
ton, bordtennis og hånd
bold, men derudover har 
vi både svømning og skyd
ning på programmet.
- Men som for 10 år siden 
er det også i dag fodbol
den, der er højest i kurs 
med henved 30 hold, Men 
i samme forbindelse skal 
det nævnes, at også skyd
ning er godt repræsenteret 
i Bov Firma Sport, siger 
Christian Petersen.
Og at Bov Firma Sport har 
formået at markere sig ved 
DFIFs landsstævner bevi
ses af Gerth Schumacher, 
der flere gange - og senest 
1986 - blev landsmester i 
bordtennis. I 1980 blev 
»H. P. Therkildsen« 
landsmester i syv-mands 
fodbold.
Men ikke alt ved den sydli
ge grænse er lutter idyl. 
Bov Firma Sport har 
plads-problemer.
- Det kniber ganske enkelt 
med at få hal-timer i 
Grænsehallen, som er den 
eneste mulighed i hele om
rådet. Og det giver store 
problemer, siger Christian 
Petersen.
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- For eksempel har vi syv 
volleyball-hold, som må 
nøjes med at spille i halv
anden time på to baner om 
ugen, og helt grotesk er si
tuationen for badminton
afdelingen, som kun har 
en halv hal til rådighed i et 
meget begrænset omfang.
- I fjor troede vi på bedre 
muligheder, da samtlige 
idrætsorganisationer i 
kommunen arbejdede med 
planer om at bygge en træ
ningshal ved Padborg Sta
dion, men da de større or
ganisationer meldte fra, 
faldt planerne på gulvet. 
Og det er vi kede af.
-N u sætter vi i stedet vor 
lid til en ny plan, der går 
ud på at bygge et hotel i 
Bov, og i tilknytning til 
hotellet at opføre et i- 
drætscenter. Om projektet 
bliver til noget, ved vi 
ikke... men vi krydser 
tommelfingre og håber, si
ger Christian Petersen.

Godt naboskab
- ikke samarbejde
Den manglende hal-kapa
citet gør, at Bov Firma 
Sport ikke har et samar
bejde tværs over grænsen 
med firmaidrætten i Vest
tyskland.
- Men det er nu ikke den 
eneste forklaring, siger

Jens Ove Rossen. I de ti år 
jeg har været med i Bov 
Firma Sport, har samar
bejdet med vore sydlige 
naboer kun haft sporadisk 
karakter.
- Firmaidrætten i Vest
tyskland er ikke organise
ret på samme måde som i 
Danmark, og så er det vel 
en kendt sag, at mentalite
ten også er forskellig. De 
få gange vi har haft noget 
til fælles med vore sydlige 
naboer, har der været en 
tendens til, at de vil be
stemme det hele. Og det 
bryder vi os ikke så meget 
om. Men når det er sagt, 
skal det retfærdigvis tilfø
jes, at det primært er hal
problemerne, der udgør 
den største hindring, siger 
Jens Ove Rossen.

Lettere at 
være leder
Det er ikke svigtende inter
esse, der fik Jens Ove Ros
sen til at takke af som for
mand for Bov Firma 
Sport.
- Der var flere grunde, 
blandt andet at jeg følte 
nye impulser skulle til. Ni 
et halvt år på formands
stolen er ganske lang tid, 
siger Jens Ove Rossen, 
som i dag bestrider hvervet 
som sammenslutningens 
bladudvalgs-formand.

Er der to, som står sammen 
firmaidrætten i B ov. .  .

Christian Petersen -  nuværen
de formand i Bov Firma 
Sport.

/ Christian Petersen har si
den 1981 været med i Bov 
Firma Sport. Først som 
næstformand, siden som 
formand for fodbold-af
delingen, og nu som for
mand for sammenslutnin
gen.
- Og selv om der skal bru
ges megen tid på det frivil
lige arbejde, er det også 
både sjovt og spændende. 
Ellers gjorde man det vel 
heller ikke, siger Christian 
Petersen, som i øvrigt be
buder nye tider for de fri
villige ledere i Bov Firma 
Sport.
- Vi har nemlig planer om
at investere op imod
10.000 kroner på et EDB-
anlæg, som ikke mindst 
skal gøre det nemmere at 
administrere de over
100.000 kroner, der hvert 
år kommer til og forlader 
sammenslutningens penge
kasse, siger Christian Pe
tersen.
Og en ting er den tidligere 
og nuværende formand 
enige om: En frivillig leder 
anno 1988 har meget at 
holde styr på.

. - i r

■ r ......h* * -
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Stor, større, 
Ringsted

Jørgen Christensen - 
drivkraft

Ringsted Firma Sport vok
ser sig større og større.
Ved det nyligt afholdte 
»Ringstedmesterskab« i 
badminton var ikke færre 
end 38 firmaer tilmeldt 
turneringen - det var 12 
mere end sidste år. Jørgen 
Christensen er den store 
drivkraft bag dette arran
gement og har for øvrigt 
været det siden 1975.
Når badmintonspillet har 
så stor fremgang i 
Ringsted skyldes det nok, 
at man har mulighed for at 
træne hver fredag i Nor- 
drup Hallen, som ligger 
ca. 10 km. udenfor 
Ringsted. Her spiller man 
en turnering i løbet af ef
teråret og vinteren, og der 
er tilmeldt 20 firmaer med 
ialt 35 hold heraf 15 serie I
- 6 serie II og 10 serie III 
hold, og endelig har man 4
- Old boys hold.
Når vinterturneringen er 
overstået afslutter man 
med et stort stævne i Ben- 
løsehallen hvor man »kå
rer« årets bedste firma
hold.

Far og mor - 
men også børn
Hvorfor er det kun for far 
og mor, når det drejer sig 
om firmasport, har børne
ne tit spurgt.
Derfor har man i Ringsted 
i nogle år haft en særlig 
»familierække« ved de in
dendørs fodboldstævner.
I »familierækken« består 
et hold af far, mor og 2 - 5 
børn, drenge må ikke være

fyldt 14 år, og piger må 
ikke være fyldt 16 år. Alle 
regler er som reglerne for 
andre rækker med følgen
de undtagelser:
- FAR skal være målmand 
og må ikke komme uden 
for målfeltet
- Far og MOR må ikke 
lade sig udskifte
- Mål scoret af MOR og 
PIGER tæller for 3
- Mål scoret af DRENGE 
UNDER 10 år tæller for 2
- Mål scoret af alle andre 
tæller for 1.
Spark ud over banderne 
medfører ikke udvisning, 
med mindre dommeren 
skønner, at det drejer sig 
om usportslig optræden. 
Udvisning foretages kun i 
meget grove og usportslige 
tilfælde. (Dommerskøn).

En fælles 
oplevelse
Det går primært ud på at 
more sig (og tilskuerne), 
hvorfor alle større spillere 
viser størst muligt hensyn 
til mindre med- og mod
spillere.
Ved et stævne i Benløse- 
hallen deltog 7 familier, 
hvor de fleste af børnene 
kom på scoringslisten. 
Alle deltagerne havde nog
le morsomme kampe, og 
særlig børnene var glade 
for at få lov til at være 
med.
Så derfor opfordrer 
Ringsted Firmasport alle 
til at prøve »familiefod
bold« ved næste stævne - 
så man derved får en fæl
les oplevelse.
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Triathlon- god motion
En thathlon er trekamp, hvor de 
mest almindelige discipliner er 
SVØMNING: (helst i åben vand) - 
her til lands benyttes mest svømme
hal på grund a f vandets temperatur. 
CYKLING: på almindelig landevej - 
og alt fra en almindelig skærveknu
ser til 30.000 kroners-raceren kan 
bruges.
LØB: normalt både på skovstier og 
gængse vejruter.

Af Ole Haaning Thomsen 
Middelfart Firmasport

Triathlon er en ny og om- 
sig-gribende motionsform, 
som er blevet en ny udfor
dring for Middelfart Fir
masports motionsudvalg. 
Efter Europa-Festivalen i 
1985 sad nogle af de impli
cerede arrangører en aften 
og pustede ud ovenpå stra
badserne. Et arrangement 
med to, tre års forberedel
ser og hårdt arbejde var 
slut.
Hvad så? - lød pludselig en 
kommentar fra Bror Nis
sen, der under Europa-

Festivalen var formand for 
idrætsgruppen.
Hvad med et triathlon-ar- 
rangement, foreslog jeg 
spagt, vel vidende, at jeg 
formentlig ville blive jaget 
ud af lokalet.
Top! - lød det fra davæ
rende formand for Mid
delfart Firmasport, Svend 
Stovgaard, og også de øv
rige tilstedeværende gav 
deres samtykke.

Bidt af 
alsidigheden
Ideen til en triathlon hav
de jeg fået fra et arrange
ment i Fredericia, hvor jeg 
mest af nysgerrighed hav
de meldt mig til.
Jeg deltog dog kun på 10 
procent af distancen efter 
et væddemål med nogle 
ro-kammerater. Nå, jeg 
gennemførte, dog ikke i en 
særlig god tid. Omkring 
en time og tyve minutter. 
Men jeg var blevet bidt af 
den alsidighed, der kræves 
af en triathlon.
Dagen for Middelfarts før
ste triathlon oprandt sidste 
sommer. Det var strålende 
sol og mellem 80 og 90 del
tagere var klar til at gen

nemføre henholdsvis 10 og 
25 procent af distancerne.
I triathlon konkurreres på 
mange forskellige distan
cer. Men de oprindelige - 
og dermed rigtige - afstan
de er affødt af en »jern
mand« og opfundet på 
Hawai af amerikanske sol
dater. De rigtige distancer 
er: svømning 3,8 kilometer 
- cykling 180 kilometer og 
løb 41 kilometer og 195 
meter, svarende til marat- 
hon-distancen.
I Danmark er distancerne 
på 10, 25 og 50 procent af 
de rigtige distancer de 
mest almindelige benytte
de.
I Middelfart har vi i fjor 
holdt konkurrencer på alle 
tre procent-niveauer, den 
længste distance fordi Tri- 
athlon-forbundet i Dan
mark brugte vort stævne 
som et iagtatagelsesstæv- 
ne.

Triathlon 
som stafet
Det primære for os i Mid
delfart Firmasport er imid
lertid at få så mange med 
som muligt. Og da det 
også gælder motionister,

har vi udbygget de korte 
distancer med stafet.
Og i år har vi på ny tænkt 
os at prøve noget nyt. For 
at trække endnu flere del
tagere arrangerer vi en tri
athlon med kun cykling og 
løb, da det er vores erfa
ring, at mange er kede af 
svømmedisciplinen.
Dette stævne holdes den 4. 
juni med morgenstart 
klokken ni fra Striv svøm
mehal. Cykelruten foregår 
i det skønne vestfynske 
landskab, mens løbeturen 
udgår fra Rådhuspladsen i 
Middelfart, og efter en tur 
i Kongebroskoven sluttes 
der igen ved rådhuset.
Men er triathlon en idræt 
for firmaidræts-klubber 
og deres medlemmer?
Efter min mening et abso
lut ja, hvis man har et 
stærkt og arbejdsdygtigt 
motionsudvalg eller lig
nende. Men begynd forbe
redelserne i god tid - 
mindst et halvt år før.
Og til sidst: hvis en af 
Dansk Firmaidrætsfor
bunds klubber eller sam
menslutninger er interesse
ret i at vide mere om tri
athlon, så tag kontakt til 
os i Middelfart Firma
sport.
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70 gubber nyder deres 
otium omkring 

det grønne klæde

Og det tager år at blive medlem af 
Aalborg Pensionist Billard Klub. 
Hvert år er der plads til fem nye 
medlemmer, men med en venteliste 
på over en snes interesserede er der 
lange udsigter for de sidste i køen.

De er både trofaste og en
tusiastiske, de 70 efter
lønsmodtagere og pensio
nister, der er lykkelige in
dehavere af et medlems
kort til Aalborg Pensionist 
Billard Klub, på klubbens 
officielle brevpapir for
kortet til A.P.B.K.’81.
På ugens fem første hver
dage tropper de fra mor
genstunden op på Aalborg 
Firmasports adresse på 
Annebergvej nummer 98, 
og præcis klokken ni fyl
des lokalet med de fire bil
lardborde af muntre og iv
rigt gestikulerende unge på 
tres og derover.
Og de bliver i lokalet, ikke 
kun en time eller to, men 
indtil klokken sytten, hvor 
lokalet og billardbordene

Der er vltid trængsel omkring 
de fire billardborde, som Aal
borg Firmasport har stillet til 
Rådighed for A.P.B.K. ’81.

forlades i samme stand 
som otte timer tidligere, 
rengjorte og støvsugede 
for selv de mindste partik
ler.
Og sådan gentager histori
en hver dag sig selv, kun 
afbrudt af en pause mel
lem klokken 11.30 og 
11.50, hvor medbragte 
klemmer og hjemmebryg
get kaffe spises og drikkes 
i fælles flok omkring sam
menstillede borde. For 
fællesskab er et nøgleord i 
A.P.B.K. ’81.

Petersen 
lagde ud
Klubbens historie begyn
der i 1981, da elektriker 
Gunnar Petersen gik på ef
terløn. Petersen, kendt 
som G. H., lagde ud med 
at samle en kreds af pen
sionister, som hver tirsdag 
og torsdag fik lov til at be
nytte Aalborg Firmasports 
billardborde.
Flere og flere fattede inter
esse for initiativet, og to år 
senere blev den provisor

iske klub legaliseret med 
love, turneringsreglement 
og en lovlig valgt bestyrel
se på fem mand, der som 
deres første opgave fik af
talt en associeringsordning 
med Aalborg Firmasport. 
Samtidig blev det statue
ret, at klubbens medlems
tal var maksimalt 40 - og 
dermed punktum.
Men, som det hedder i 
klubbens foreløbige histo
rie-skrivning, »da flere og 
flere personnumre stod og 
bankede på døren til 
A.P.B.K. ’81, måtte vi ty 
til Aalborg Firmasport, 
som gav os lov til også at 
disponere over onsdage. 
Dermed var der dannet en 
separat »Onsdagsklub«. 
Det var i begyndelsen af 
1984, og allerede to måne
der senere dispenserede en 
generalforsamling fra 
medlemstallet 40, og luk
kede »Onsdagsklubben«
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Niels Henriksen

ind i varmen som fuldgyl
dige medlemmer af 
A.P.B.K. ’81.
Men ekspansionen fortsat
te, og da Aalborg Firma
sport på ny lod det store 
hjerte råde og føjede fre
dagen til ugens fire første 
hverdage, og senere åbne
de billard-lokalerne også i 
sommerperioden, blev 
medlemsstilet forhøjet til 
de nuværende 70.
Men på trods af alle 
håndsrækninger er flere 
end tyve interesserede 
skrevet på en venteliste, og 
for de sidst noterede kan 
der gå år, inden de kan 
sluses ind i varmen. Bru
talt skrevet er det nemlig 
kun ved dødsfald, der ska
bes plads til nye medlem
mer.

Tre faste 
principper
I Aalborg Pensionist Bil
lard Klub råder tre faste 
principper: Der tales aldrig 
om penge, politik og syg
dom.
- Sådan vil vi have det, og 
dermed basta, lyder det 
kategorisk fra klubbens 
nuværende formand, Niels 
Henriksen, der i april 1985 
afløste legendariske Gun
nar Petersen.
- Og så skal det med, at vi i 
klubben under ingen om
stændigheder tolererer no
gen tendens til værtshus
stemning. Til gengæld har 
vi ingen skrappe 
bestillingsregler, når det 
drejer sig om at få plads 
omkring det grønne klæ
de, ligesom et ord som or
densreglement er russisk 
for os.
- Men selv om det måske 
lyder lidt hårdt og meget 
bestemt er det ikke den 
tone, der i det daglige præ
ger klubben. Tværtimod, 
har vi det alle kolossalt 
rart og gemytligt med hin
anden. Og det er netop 
formålet med klubben, si
ger Niels Henriksen.
- Og jeg vil gerne føje til, 
at nok drejer det sig om 
billard, men omsorgen 
overfor klubbens medlem
mer er lige så vigtig, ind
skyder Erik Rasmussen,

der siden den spæde start i 
1981 har været klubbens 
sekretær, protokolbestyrer 
og scrapbogdesigner.
- Og med omsorg mener 
jeg, at vi - og det gælder os 
alle - med det samme kan 
registrere, hvis noget er 
galt. Vi ved jo omtrent på 
minuttet, hvornår Per eller 
Poul plejer at dukke op, 
og sker det ikke, griber vi 
straks telefonen eller star
ter bilen for at konstatere, 
om alt er, som det skal 
være. Så på den facon er 
vi tillige et slags omsorgs
center, som til og med ikke 
koster den kommunale 
pengekasse en krone, siger 
Erik Rasmussen.

Kun for mænd
Aalborg Pensionist Billard 
Klub er kun for mænd. 
Det gælder også klubbens 
fester, som bortset fra et 
par særlig indbudte ikke 
har plads til damer. Bog
stavelig talt.
For sandheden er, at fest
lokalet kun lige har plads 
til medlemmerne - når de 
sidder tæt.

- Og skriv nu endelig for
klaringen, ingen skal nem
lig forledes til at tro, at vi 
er kvindefjendske, for det 
er så langt, langt fra tilfæl
det, snarere tværtimod, ly
der det skælmsk fra Niels 
Henriksen.
- Men selv om vi udeluk
kende er mænd, har vi det 
godt med hinanden, lige
som vi har det mere end 
fortrinligt i de lokaliteter, 
Aalborg Firmasport så

venligt stiller til vores rå
dighed, føjer Erik Ras
mussen til.
- Faktisk har vi det så godt 
at vi uden tøven har afslå
et et frieri fra Aalborg Bil- 
iardklub, som netop har 
opført et splinternyt cen
ter, og som gerne ville 
have A.P.B.K. ’81 med. 
Men på trods af, at vi med 
et pennestrøg kunne af
skaffe ventelisten, blev det 
til et venligt men meget be
stemt nej tak, siger Erik 
Rasmussen.
Og samme Erik Rasmus
sen lægger vægt på, at det 
ikke var en bestyrelses
men en medlemsbeslut
ning, der førte til det enty
dige svar. Og sådan fore
går det i øvrigt hver gang, 
der skal tages en vigtig be
slutning. Det er medlem
merne, der skal afgøre de 
vigtige spørgsmål. 
Skindemokrati, vil skepti
kere hævde. Men her gør 
de regning uden vært. For 
til forskel fra mange andre 
foreninger og klubber over 
det ganske land, kan Aal
borg Pensionist Billard 
Klub dokumentere en 
medlemsdeltagelse til ge
neralforsamlinger og an
dre møder og fester på 95 
procent.
Det er gennemsnittet i 
A.P.B.K. ’81.

Erik Rasmussen
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Tag godt imod 
unge lederes 
nye impulser

Af Henning Rasmussen 
Formand for 
Køge Firma Bold

Der har på det seneste verseret en 
debat om lederproblematikken in
den fo r  DFIF’S rækker. Det er dog 
ikke et enestående fænomen fo r  fir 
maidrætten, idet problemet eksiste
rer over hele landet i alle klubber, 
der ledes a f frivillige og ulønnede 
ledere.
Jeg har haft et indlæg vedrørende 
dette emne i støbeskeen i et stykke 
tid, men har ligesom ikke rigtigt 
kunnet finde de vises sten til at fæ l
de ned på papiret.

Dette problem fik jeg løst 
på DFIF’s repræsentant
skabsmøde i Kolding, for 
der fik alle sammenslut
ninger udleveret et eksem
plar af »IDEKATALOG 
FOR LEDERE«, som er 
udarbejdet af konsulent
gruppen.

Efter at have læst dette 
værk, som det helt klart 
har været et større arbejde 
at udfærdige, må jeg kon
statere, at selv om man har 
været leder inden for fir
maidræt i 14 år på forskel
lige niveauer, så er der ab
solut noget at hente her.

Det er ikke en færdigsyet 
plan over, hvordan en 
sammenslutning, klub el
ler kreds skal styres, men 
en hjælp til både nye og 
prøvede ledere, så man 
kan slå op i de forskellige 
afsnit for at få ideer eller 
bekræftelse på, at det man 
gør er nogenlunde det rig
tige.
Jeg har specielt hæftet mig 
ved afsnit 6 »planlægning 
og afholdelse af møder«. 
Jeg må helt klart give for
fatteren ret - der findes in
tet værre end at sidde i et 
møde, hvor der reelt ikke 
er noget at holde møde 
om.
Mange af de småting, som 
man mange gange sidder 
og diskuterer på bestyrel
ses- eller udvalgsmøder 
mv,, kunne nøjagtigt lige 
så godt være klaret pr. te
lefon. HUSK,\'\ er aldrig 
længere væk fra hinanden 
end telefonen.
En anden væsentlig ting 
er, at man skal passe på de 
meget lange møder - de så
kaldte midnatsforestillin
ger. For det første kniber 
det med deltagernes kon
centration når et møde 
trækker ud, og for det an
det så nedsætter det delta
gernes lyst til at møde 
næste gang.
De kortere møder stiller 
større krav til mødelede
ren. Han (hun - undskyld, 
men i resten bruger jeg 
konsekvent betegnelsen 
»han« af nemhedsgrunde) 
skal med (rimelig) hård 
hånd kunne holde debat
ten på et seriøst grundlag 
og han må kunne skære 
igennem, når debatten har 
tendens til at trække ud, 
enten fordi (måske kun to 
af) mødedeltagerne er væ
sentligt uenige om det de
baterede punkt, eller også 
fordi mødedeltagerne ikke 
er forberedte nok til en dy
beregående debat om em
net. I sådanne tilfælde kan 
det tit være en hjælp, at 
udsætte afgørelsen til næs
te møde, så deltagerne kan 
få tid til at sætte sig bedre 
ind i problematikken, der 
måske så viser sig ikke at 
være et problem alligevel. 
En udsættelse af afgørel

sen kræver selvfølgelig, at 
det er et emne, der tåler 
udsættelse.
Når mødelederen så har 
ført mødet til afslutning, 
bør han foregå med et 
godt eksempel og deltage i 
en hyggesnak bagefter, thi 
det er der jo tid til, når 
mødet er færdigt i rimelig 
tid inden normal sengetid. 
Et andet afgørende pro
blem er rekrutering af nye 
ledere. Her skal »vi gamle 
ledere« være på vagt, så vi 
ikke jager potentielle 
lederemner på flugt, ved 
bl.a. at fremhæve hvor 
mange, lange og proble
matiske møder vi holder, 
og alle de problemer vi sid
der med til dagligt i klub- 
ben/sammenslutningen.
Det er jo trods alt alle de 
positive ting, som holder 
os i gang, og hvis vi vil 
have afløsere i gang inden 
det er for sent, så må disse 
også indføres i de positive 
sider af ledergerningen.
Når vi så har fået nye lede
re ind i vor kreds, så må vi 
også passe på dem. Det 
vigtigste, er vel nok, at vi 
skal lade være med at få 
dem ensrettet, men der
imod tage mod de nye im
pulser mv. som de møder 
op med. Hvis en ny leder 
bevidst forsøger at »abe 
efter«, så er det meget vig
tigt, at vi får ham overbe
vist om, at han klarer det 
meget bedre på sin »egen 
facon«.
Den bedste lederpleje for 
nye ledere er efter min me
ning, når de bliver bakket 
fuldt og helt op af de æl
dre ledere.
Jeg har på ingen måde 
kunnet konstatere, at 
overnævnte ikke benyttes i 
min egen sammenslutning, 
men jeg mener, at det er 
noget af det centrale i le
derproblematikken i dag. 
Jeg er meget glad for den 
modtagelse jeg som for
mand i Køge har følt fra 
forbundskontorets side, 
og håber på et godt og po
sitivt samarbejde med alle 
firmaidrætsfolk - og andre 
idrætsfolk og idrætsinte
resserede folk - fremover.
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Lederproblemer klares 
ikke med et pennestrøg

13

Hvordan fastholder vi de ledere vi 
har?
Hvordan får vi nye ledere i sammen
slutningen?
Dette er 2 meget aktuelle spørgsmål, 
som mange sammenslutninger stiller 
sig selv og andre. Det er ikke en 
problemstilling, der kan klares med 
et pennestrøg. Der er virkelig behov 
fo r  at vurdere og bearbejde spørgs
målet seriøst.

Af Jan Grumstrup
Andersen
konsulent

Lad os begynde med at fo- 
cusere på det enkelte men
neske. Derved kan vi for 
en stund udelade en række 
forhold, der kun kompli
cerer forholdet yderligere. 
Alle mennesker har stærke 
og svage sider. Dette kom
mer naturligvis også til ud
tryk i bestyrelses- og ud
valgsarbejdet. Det positive 
samarbejde opstår, når 
man i bestyrelse og ud
valg, er gode til at bruge 
hinanden i et gensidigt 
samspil.
Vi har allesammen noget 
med i »kufferten«, når vi 
starter som ledere. Dette 
noget er:

•  Baggrund
•  Erfaringer
•  Opvækst
•  Personlighed
•  Uddannelse
•  Kultur

Man må derfor gøre sig 
klart, at ingen kan fungere 
i et lederarbejde, hvis man 
er nødt til at foretage sig 
ting, der strider mod 
denne »kuffert«. Måske

vælger den pågældende at 
holde op, eller også vil be
styrelsen opleve, at perso
nen løber »storm« på de 
værdier og rutiner, man 
hidtil har fungeret efter. 
Risikoen for at en besty
relse sprænges eller deles i 
2 lejre er stor. Derfor må 
man holde sig for øje, at 
personkampe undgås.
Så hvis man virkelig 
ønsker at fastholde sine le
dere i arbejdet, må man 
være meget opmærksom 
på følgende forhold:

•  Lad være med at gro 
fast i gamle forældede 
rutiner.

•  Medbestemmelse og 
medansvar kræver at 
der sker en ordentlig 
fordeling af opgaver og 
funktioner. Derfor væk 
med »dobbeltfunktio
ner« hvor dette er mu
ligt.

•  Lyt ordentligt til hinan
dens meninger.

•  Vær konkrete og positi
ve.

•  Hold de løfter du giver 
overfor andre.

•  Løs de opgaver du har 
sagt ja til.

At vide, hvad man positivt 
skal gøre, når man omgås 
hinanden - og så gøre det, 
er en fordel for alle parter. 
Det er således væsentligt,

at man lærer at tolerere 
forskelligheder i syns
punkter. Dette er i sig selv 
et udtryk for respekt for 
hinanden som menneske.

Ledermangel
Jamen, hvad så, med le
dermanglen?
Det er et faktum, at der 
mangler ledere. Det bliver 
stadig vanskeligere at skaf
fe emner, der vil påtage sig 
et lederjob. Nedennævnte 
faktorer spiller ind i dette 
forhold:

•  Stor medlemstilgang.
•  Forøget udbud af fri

tidstilbud.
•  Mindre ansvarsfølelse 

for hinanden.

Der kunne nævnes mange 
flere men lad os betragte 
os selv. Mange ledere gør 
en dårlig reklame for for
eningen, fodi man ofte 
fremhæver de negative si
der ved foreningsarbejdet. 
Man bør være langt mere 
bevidst omkring at frem
hæve de kvaliteter, der gør 
det spændende at være 
leder. Hvis vi går og for
tæller alle omkring os, 
hvor besværligt og vanske
ligt det er at være leder, 
bliver det jo også sværere 
at overtale andre til at på
tage sig dette hverv. Der

skal så næsten stå »idiot« 
på ryggen, hvis de siger ja 
til alle disse besværlighe
der. Ovenikøbet på frivil
lig basis.
Man kan og må ikke for
vente, at ledere skal bruge 
al deres fritid på for
eningsarbejdet. Dette er 
desværre tilfældet mange 
steder. Derfor ser vi også, 
at mange holder op efter et 
par år, ganske enkelt fordi 
de er »brændt« ud. Der 
skal være plads til private 
interesser og familieliv, 
altså Fri tid.
Ved konsekvent at omtale 
lederarbejdet positivt og 
uddele ansvar, forøges re
spekten omkring hvervet. 
Herved har man langt 
større lydhørhed og inter
esse fra nedenstående 
grupper:

•  Klubformænd
•  Klubkontaktpersoner
•  Menige udvalgsmedlem

mer
•  Aktive medlemmer
•  Tidligere ledere og med

lemmer

Vigtigst af alt: Overtal 
aldrig personer til et le
derhverv ved at love dem, 
at der ikke er ret meget at 
lave og at man nok skal 
hjælpe dem. Det er falske 
forudsætninger. Sig sand
heden.
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Jella, jella, bedna goal
Firmaidræt

Jella, jella, bedna goal... har i hele 
forårssæsonen lydt over Firma 
Sports baner i Brønderslev. Forbløf
fede tilskuere har undrende kigget 
sig omkring i forsøg på at spore ly
den? Hvad var det? Har en kommu
nal gummiged nu igen gnavet sig 
igennem et el-kabel? Kommer lyden 
fra bestyrelsens mødelokale?

Af Per Hansen 
Dansk Flygtningehjælp

Opmærksomheden samle
des efterhånden om en 
gruppe tilskuere, både 
børn og voksne, der med 
glødende iver og ildhu for
søger at opmuntre netop 
DERES hold til at præste
re det yderste, og sørge for 
at udfaldet af fodbold
kampen bliver en overbe
visende sejr - dog mindst 
uafgjort. Efter kampen 
kommenteres reultatet 
hedt og med engagement. 
Ved sejr klappes der på 
skuldre, roses og aftales 
hos hvem sejrsteen skal 
nydes. Ved nederlag gives 
gode råd, milde bebrejdel
ser, trøst og te skal der jo 
drikkes alligevel - på trods 
af resultatet. Mens flok
ken - spillere og tilskuere - 
bevæger sig bort fra bane
anlægget, lyder det svage

re og svagere, men allige
vel taktfast og fuldt af håb 
til næste gang: »Jella, jel
la, bedna goal!«
Skynd jer, skynd jer, vi vil 
ha’ mål!

Uden
foreningskultur
Før sæsonstart rettede vi 
fra Dansk Flygtninge
hjælp henvendelse til Fir
masport, Brønderslev om 
at få optaget to hold i fod
boldturneringen. Kort 
efter kom svaret - man vil
le gerne indgå i samarbej
det og indlemme de palæ
stinensiske flygtninge i tur
neringen.
Dette foregik ikke helt 
uden overvejelser fra beg
ge sider, da man ikke uden 
videre indrullerer en frem
med etnisk gruppe uden 
foreningskultur i noget så 
pæredansk som Firma
sport.
Ved et møde i forbindelse 
med første kamp oriente
rede formanden og for
manden for fodboldafde
lingen om husordenen og 
de gældende regler for Fir
masport, og understregede 
bl.a. at spilletidspunkterne 
skulle overholdes - en selv
følgelighed for danskere, 
men uden betydning for 
arabisk kultur om klokken 
er 17.10 eller 17.20.

At betale, tak
Palæstinenserne mødte 
heller ikke Firmasport

uden problemer og forstod 
ikke meningen med »alle 
papirerne« - »vi skal jo 
bare spille fodbold!« Van
skelighederne med at for
stå spilleplanen manifeste
rede sig i praksis da det 
ene hold oveså, at de den 
pågældende aften havde to 
kampe og derfor gik til 
sejrste allerede efter den 
første kamp. Det bødes 
der for, og det var anger
fulde mennesker, der kort 
efter måtte indfinde sig på 
det lokale postkontors gi
roindbetalingsafdeling for 
at gøre skaden god igen.

Et anderledes 
temperament
Selvfølgelig er det ikke 
gået uden problemer - der
til er de kulturelle forskelle 
for store. Det arabiske 
temperament er meget an
derledes end det danske, 
og højtråbende tilskuere er 
mig bekendt ikke netop 
daglig kost på banerne. 
Spillemæssigt har tempe
ramentet også givet sig ud
slag i enkelte udvisninger, 
men o.k. - det sker også 
for danske hold. I det sto
re hele forløb foråret godt, 
ikke mindst på grund af 
den gode og positive ind
stilling, de danske hold 
mødte frem med.
At de aktive palæstinensi
ske spillere igennem Firma 
Sport har fået taget hul på 
et fritidsproblem er indly
sende. Mange flygtninge 
har oplevet en menneskelig 
og social nedtur, der siger 
spar to til, hvad vi som 
danskere kan fatte - det 
ene øjeblik selvstændig 
praktiserende læge i Beirut 
det næste fattiglem i Brøn
derslev, afhængig af of
fentlige almisser uden per
sonlige ejendele bortset 
fra, hvad der kan være i en 
lille kuffert. Tilværelsen i 
Danmark, identitetskri
sen, usikkerheden overfor 
alt det nye, sprogproble
mer o.s.v. kombineret

med en lang dagligdag 
uden positivt indhold, gi
ver dig mere end tid nok til 
bekymringer og spekula
tioner over din situation. 
Vi, der omgås flygtninge i 
det daglige, har oplevet, at 
engagementet i Firmasport 
har udfyldt en lille del af 
det identitetsmæssige va
kuum, de aktive spillere 
befinder sig i og har også 
oplevet, at engagementet 
har fået konsekvenser, der 
rækker langt ud forbi 
hjørneflagene. Den palæ
stinensiske flygtningegrup
pe i Brønderslev følger le
vende med i begivenheder
ne på fodboldbanen og 
diskuterer dagligt de opnå
ede resultater, stillingen og 
lufter deres forhåbninger 
om, at pokalen nok kom
mer i hus (når det sker hol
der vi fest).

Et bedre indblik
En indirekte, men særde
les vigtig effekt af samar
bejdet Firmasport - DF 
spores i den integrations
mæssige betydning af for
holdet. Medlemsskabet 
har åbnet endnu en lille del 
af det omgivende danske 
samfund og har modarbej
det de isolationstendenser, 
enhver etnisk minoritets
gruppe vil søge mod i et 
fremmed kulturområde. 
Samtidig har mødet mel
lem de to kulturer forhå
bentlig også beriget dan
skerne, givet et bredere 
indblik i palæstinensiske 
forhold og måske åbnet 
for større forståelse for 
flygtningeproblematikken 
generelt.
Firmasport i Brønderslev 
traf i foråret 1987 en be
slutning, der har fået stor 
betydning for en befolk
ningsgruppe, der er i klem
me.
Jeg håber, at FIRMAID
RÆTTENS baneanlæg i 
mange år fremover vil 
være indhyllet i et verbalt, 
rungende, tæt og taktfast: 
»Jelle, jella, bedna goal!!«
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Hvad en sidebemærkning
kan føre til

I  fjo r  fyldte Thisted Firma Sport 10 
år. Jubilæet blev blandt andet mar
keret med indvielsen a f en ny hal, 
der også skal fungere som et kultur
hus. En tilfældig sidebemærkning 
satte projektet i gang.

Af Jens Goddard 

Foto:
Jens Chr. Vangsgård

Thisted Firma Sport har 
igennem de sidste år set og 
følt behovet for en udbyg
gelse af halkapaciteten i 
Thisted, hvilket blandt an
det gav sig udtryk på en 
generalforsamling i 1985. 
Her fremlagde Rådhus 
Sport sit forslag, at TFS 
skulle forsøge at skaffe sig 
midler på forskellig vis, 
for at vi på den måde kun
ne få vor egen hal.
Denne hal, som måske 
startede med en sidebe
mærkning, sidder vi nu i 
festlig lag og har officiel 
indvielse af. Men det har 
været en lang og til tider 
besværlig vej.

En gymnastiksal
Rolighedsskolen, som er 
en ny skole i Thisted, hav
de ingen gymnastiksal. 
Den var blevet taget af 
budgettet flere gange, hvil
ket man naturligvis var 
utilfreds med både på sko
len og i lokalsamfundet. 
TFS’s formand, Walter 
Larsen, gik så sammen 
med nogle kreative privat
personer fra Thisted Øst
by, og man enedes om, at 
slå sig sammen om at pres
se kommunen for et nyt 
projekt. En hal som bor
gerne og TFS betalte. 
Forslaget gik ud på, at 
hvis kommunen betalte sin 
del af kagen d.v.s. 1,3 
mili. til en gymnastiksal, 
så ville denne nye gruppe 
betale resten op til 2,5 
miil.
Kommunen afviste dette i 
første omgang, men efter 
flere møder, enedes man 
til sidst.
Formændene for hen
holdsvis Østbyens borgere 
Teddy Pedersen og fra 
TFS Walther Larsen, samt 
en masse frivillige hjælpe
re kunne nu gå i gang med 
at skaffe pengene.

Teddy Pedersen, formand for 
Øst byens Borgere og initiativ
tager.

Walther Larsen, formand for  
Thisted Firma Sport og initia
tivtager.

Indsamling
Østbyens borgere blev be
søgt med anmodning om 
de ville tegne sig for et be
løb, som man med de nye 
regler kunne fratrække på 
selvangivelsen. Dette gav 
et fint resultat og sammen
lagt med TFS’s 220.000 
kr. begyndte det at ligne 
en hel hal.
Knap en 1/2 mili. kom der 
ind fra reklame. I hallen er 
der nu opsat en masse re
klameskilte, som faktisk 
liver op i hallen. Hallen er 
i dag derfor betalt. Det vil 
betyde en stor lettelse i det 
årlig driftsbudget, at man 
ikke har en kæmpe gæld 
at slås med.

Et kulturhus
Skolen har brugsret over 
hallen i skoletiden, men 
også udenfor skoletiden er

hallen allerede udlejet for 
hele næste sæson, i en god 
blanding af TFS og den 
nystartede forening »Øst
byens motions og gymna
stikforening.
Udover at være en idræts
hal, agter man også at hal
len bliver et kulturhus. 
D.v.s. et sted hvor man 
både kan spille teater, 
større sammenkomster, 
hvor unge og ældre kan 
mødes og mange flere 
ting. Udvalget har allerede 
fået flere forespørgelser, 
så også på dette punkt bli
ver det spændende.
Se det var hvad en sidebe
mærkning om at vi skulle 
også have en hal, kan føre 
til. Lad os håbe det vil bli
ve en succeshal.
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Kristian, Trond, Kari og Ottar Ha- 
ugrnoen fra  Norges Bedriftsidrett- 
sforbund har holdt aktiv ferie på 
Dansk Firmaidrætsforbunds center i 
Oksbøl. Og det var en oplevelse, 
skriver kvartetten.

En honnør 
til kokka 
i Oksbøl

Dansk Firmaidrætsforbund har sit eget 
center i Oksbøl - otte kilometer fra 

den jyske vestkyst.

Hver sommer holder 500 børn, unge og 
ældre aktiv familieferie på centret, hvor 
der er billard- og bordtennisrum, sauna 

og udendørs swimmingpool.
-de t er...

Dansk Firmaidrætsforbund

Her er en hilsen fra oss 
som har vært på Aktiv Fe
rie i Dansk Firmaidretts 
Forbund i Oksbøl.
Vi reiste fra et forblåst 
sørland og ankom Oksbøl, 
som ligger sydvest i landet 
i regnvær. Vi fikk tildelt et 
fint rom som hadde sen- 
geplass til 4 samt dusj og 
toalett. Velkomstmidda
gen var kl. 18.00 og ga 
startskuddet for samlin
gen.
Presentasjon av familiene 
ble utført ved at to fami
lier satte seg sammen og 
pratet en stund. Så fortalte 
den ene familien litt om 
den andre familien til hele 
forsamlingen.
Første dagen startet med 
morgengymnastikk og så 
en tre km joggetur for de 
mest interesserte. Etterpå 
var det frokost med smø
ring av lunsjpakke. Alle 
rommene hadde kjølebag 
så disse ble flittig benyttet. 
Formiddagsøkten var bil- 
ledorientering i Oksbøl. 
Andre økten var frisbe- 
golf, vollyball og svøm- 
ming i utebassenget. Det 
siste var særlig for de små. 
Kveldsøkten varå slå ball 
for hele familien.
Vi hadde også en tur til en 
stor badestrand ut mot Ve
sterhavet. Der ble det laget 
mange typer sandslott, 
krokodiller osv. Utenom 
dette hadde vi også en god 
del andre aktiviteter. Opp- 
legget var ganske fritt, så 
hvis noen hadde lyst til å 
gjøre noe annet var dette 
fullt xnulig.

Kari, Kristian, Trond og Ot
tar Haugmoen - en herlig ak
tiv ferie i Oksbøl.

En dag reiste vi til Lego- 
land - en opplevelse så vel 
for de store som for de 
små. En samling rundt 
lejrbålet hadde vi også der 
alle stekte pinnebrød og 
pølse. Alt lå vel til rette for 
en fin kveld med sang og- 
getarspill, men slik som 
sommeren har vært i år så 
var vi vel for optimistiske. 
Plutselig uten varsel så var 
vi gjennomvåte. Det var 
mye tåke og regn når vi 
var der, men heldigvis 
opplevde vi en flott dag på 
stranda.
Maten vi fikk var en opp
levelse. Like spennende 
hver dag og allting veldig 
godt. En honnør til kokka 
i huset. Dette er en fin fe- 
rieopplevelse for familier 
med mindre barn. Alltid 
noen å leke sammen med 
og lite stress fo mor og far. 
Hjertelig takk for den fine 
opplevelsen det var og ha 
ferie på denne måten.
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Kort 
og godt

Idrættens verden 
er konfliktfyldt
Idrættens verden er kon
fliktfyldt. Og det gælder 
både på og udenfor banen. 
Det påstår Kurt Klaudi 
Klausen i en ny bog »Per 
Ardua ad Astra«, som er 
en tvær-videnskabelig 
konflikt- og organisations
sociologisk analyse af i- 
drætslige interesse-organi
sationers interaktion og 
mulighed for politisk opi
nionsdannelse.
Tilblivelsen af Team Dan
mark, debatten om den 
nye breddeidræts-lovgiv- 
ning, etableringen af grup
per som Idræt For Fred og 
traditionen for uforsonlige 
rivaliseringer mellem loka
le foreninger er nogle af de 
konflikt-områder, Kurt 
Klaudi Klausen analyserer 
i sin afhandling.

Håndboldstævne 
i Tønder
Det bliver et internationalt 
stævne , når Tønder og 
Omegns Firmasport i sam
arbejde med Hydro Alu
minium i Tønder den 9. og 
10. april i år for 8. gang 
arrangerer håndboldkam
pe for firmahold.
- Vi har allerede modtaget 
vesttyske og norske tilmel
dinger, og i forhold til i 
fjor, da der deltog 48 hold 
i stævnet, regner vi i år 
med, at mindst 60 hold vil 
melde sig til, siger Chri
stian Madsen fra Hydro 
Aluminium, der på telefon 
04 72 39 39, lokal 2203, 
sidder klar til at modtage 
tilmeldinger.

Stævnet, der foregår i 
Tønder-Hallerne 1+2 + 3, 
er delt i en dame- og en 
herrerække for rene firma
hold, Endvidere spilles en 
elitemix- og en hyggemix- 
række med blandede hold 
og særlige regler for køn
nenes deltagelse.
Sidste frist for tilmelding 
er den 11. marts, og arran
gørerne oplyser, at de med 
hensyn til eventuelle over
natnings-problemer kan 
give en hjælpende hånd.

25 år for 
fuld drøn
Taxa Sport i Odense kan 
den 2. marts fejre 25 års 
jubilæum.
Og i lyset af 1000-året for 
H. C. Andersens fødeby er 
bestyrelsen for Taxa Sport 
Odense også oplagt til 
eventyr.
Onsdag den 2. marts mel
lem klokken 15 og 18 invi
teres til reception i møde
lokalet på adressen Skib
husvej nummer 47.

DFIFs 
udvalg og 
tilforordnede
Dansk Firmaidrætsfor
bunds styrelse har konsti
tueret forbundets udvalg 
og tilforordnede således: 
Kursusudvalg
Hakon Jørgensen (for
mand), Kjeld Engelharth, 
Betty Ellegård og Gunnar 
Pedersen (tilforordnet). 
Lovudvalg
Bent Stendorf (formand), 
Børge Pedersen og Leif El
legård Jensen. 
Centerudvalg
Henning Nielsen (for
mand), Jan Aagaard, 
Bjarne Hauger og Jørn 
Godt (tilforordnet). 
Aktivitetsudvalg 
Kaj Larsen (formand), 
Ivan Bjærge Nielsen, Jan 
Christensen og Kristian 
Hansen (tilforordnet). 
Samtidig er følgende udpe
get som tilforordnede:
Kurt Petersen (Idrætsafde
lingen), Henrik Sønderby 
(Trim-komiteen), Gunnar 
Pedersen (Friluftsrådet) og 
Leif Ellegård (Herbergs
ringen).

Sådan holdes 
DFIFs 
møder i 1988
Dansk Firmaidrætsfor
bunds styrelse har fastsat 
datoerne for næste års 
møder.
Det årlige repræsentant
skabsmøde holdes den 19.- 
20. november i Nykøbing 
Falster. Årets to forbunds
rådsmøder finder sted den 
18.-19. marts og 7.-8. ok
tober, mens formandsmø
det er fastsat til den 15. og 
16. april.
Endelig er Dansk Firmaid
rætsforbund til næste år 
værtsland for EFCSs - Eu
ropean Federation Com- 
pagny Sports kongres, 
som i dagene 21. til 23. 
maj finder sted i Køben
havn.

20.000 på 
julemærkemarch
Julemærkemarchen i fjor 
blev en succes med ikke 
færre end 20.000 deltage
re. Det er godt 500 flere 
end året før.
De Postale Marchfor
eninger i Danmark, der ar
rangerer marchen, som er 
et af landets største moti
onsarrangementer, regner 
med et overskud på om
kring 150.000 kroner, som 
ubeskåret går til julemær
kehjemmene.

Håndbold 
i Odense
FKS Odense arrangerer 
den 16. - 17. april i år et 
håndboldstævne med 
dame-, herre- og mixræk- 
ker.
I pausen mellem de to 
kampdage står der spis
ning og engelsk vals på 
programmet, og kniber det 
med at finde overnatning, 
byder FKS på en skole små 
100 meter fra idrætshal
len.,
FKS har ekstra indbydel
ser - ring på telefon num
mer 09 17 46 06 - eller til 
Ellen Sørensen, som på te
lefon nummer 09 11 27 37 
kan fortælle mere om 
stævnet.

Invitation
til
Hannover
Hannover Firma Sport i 
Vesttyskland har den 16. 
17. september i år 35 års 
jubilæum. Derfor inviteres 
vesttyske og europæiske 
firmaklubber- og sammen
slutninger til en jubilæ
ums-turnering i bowling, 
kegler, indendørs fodbold, 
bordtennis og squash. 
Tilmeldingsfristen er den 
30. april, og interesserede 
kan kontakte forbunds
kontoret på telefon 
09 22 55 92.

200.000 
låne-kroner 
fra DFIF
Seks sammenslutninger 
har fået godkendt henved
200.000 låne-kroner fra 
DFIF’s anlægs- og materi
alefond.
STØFI og Slagelse har fået 
accept på henholdsvis
100.000 og 50.000 kroner 
til nyt hal- og klubhusbyg
geri, mens DJIF, Ikast 
Haderslev og Sønderborg 
har lånt penge til nye 
materialer.

CEvERlNCj TlL HELE D A N M A R K  
SAU-GJ OGj U D L E D N IN G

REKVIRER GRATIS vort store 
katalog over byfestartikler med 
masser af nyheder, som gør jeres 
byfest ekstra spændende.

Vi glæder os til at betjene jeres forening. 
OBS: Lager på Sjælland.
Nyhed: Hoppeborg -  Rodeotyr udlejes.

ÅBNINGSTIDER: 
Mandag-torsdag 9-17.00
Fredag 9-12.00
Lørdag og aften efter aftale.

JØRGENSEN
engrosfsport

REMMERHUS • 6920 VIDEBÆK 
TLF. 07175599 & 07175348
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Dan mark-Stafetten 
har fået vokseværk

Firmaidræt

Af Bent Vogn 
konsulent

Danmark-Stafetten vok
ser, og det skyldes ikke 
mindst det gode samarbej
de mellem firmaidrætten 
og atletikklubberne i de 6 
løbsbyer landet over.
Det var således også kon
struktiv debat, der præge
de løbsledermødet i Ebel
toft i november i fjor. Et 
møde aktivitetsudvalget 
traditionen tro havde ind
kaldt til, og hvor alle seks 
løbsbyer mødte talstærkt 
op.
Under evalueringen af 
Danmark-Stafetten 1987 
var det glædeligt, at stort 
set alle løbsbyer havde del
tagerfremgang i forhold til 
1986, en fremgang der står 
mål med de forventninger, 
arrangørerne hver især 
stiller til Danmark-Stafet
ten.
Bedre markedsføring og 
en mere deltagerorienteret 
Danmark-Stafetten var 
hovedpunkterne på mø
det, og specielt vedrørende 
markedsføring kunne del
tagerne drage hjem med 
nye ideer fra den gensidige 
orientering og fra Finn 
Hagedorns foredrag.

For at gøre Danmark-Sta
fetten mere deltagervenlig 
blev det besluttet, at ræk
keinddelingen fra 1988 re
duceres fra 9 til 7 rækker - 
herrer, damer og mix-fir- 
marækker samt herrer, da

mer og mix åbne rækker. 
Herudover er der naturlig
vis skolerækken.
Datoerne for Danmark- 
Stafettens 6. løb kan alle
rede nu skrives ind i kalen
deren og bemærk fra 1988

udbygges stafetten med et 
nyt og enestående finale
løb - Danmark-Stafettens 
GRAND PRIX LØB -der 
afvikles i Odense. Men læs 
mere herom i løbsinvitati
onen, der sendes til alle 
deltagende hold i Dan
mark-Stafetten 1987.
Har du ikke tidligere del
taget i Danmark-Stafetten, 
kan du allerede i maj rek
virere en Løbsinvitation og 
dermed en tilmelding ved 
Dansk Firmaidrætsfor
bund, Taasinge-Hallen, 
5700 Svendborg.
Datoer for Danmark-Sta
fetten 1988:
Næstved
søndag den 12. juni 
Hillerød
søndag den 12. juni 
Svendborg 
søndag den 12. juni 
Viborg
søndag den 12. juni 
Frederikshavn 
søndag den 12. juni 
Esbjerg
søndag den 21. august 
Dato for Danmark-Stafet
tens GRAND PRIX LØB 
1988:
Odense
lørdag den 10. september.
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For
20 år siden

FIRMAIDRÆT
har 30
års jubilæum
Til marts i år er det 30 år 
siden, Dansk Firmaidræts
forbund sendte det første 
nummer af medlemsbladet 
på gaden.
Og for 20 år siden causere
de Hftrry Grønkjær i 
Dansk Firmaidræt, som 
mediebisbladet dengang 
hed, over den første halve 
snes år. Harry Grønkjær 
skrev blandt andet:
Vi begyndte også ret be
skedent, både i form og 
indhold, og hvad det sidste 
angik, anslog vi allerede i 
første nummer dette: Det 
var intet kamporgan eller 
sensationsblad, der her
med så dagens lys! Så san
delig ikke af mangel på til
lid til og tro på vor ide, 
men fordi, ja hvorfor? 
Fordi sådan var vi vel. 
Redaktionen startede med 
at fastslå, at man gik til 
opgaven med en vis følelse 
af usikkerhed, fordi den 
forekom ganske komplice
ret - både at være kontakt
organ indadtil mellem de 
dengang 21 tilsluttede or
ganisationer og deres 700 
klubber og „ansigt udad
til” overfor offentlighe
den, hos hvem begrebet 
„firmaidræt” ganske 
langsomt var ved at slå sig 
fast som en landsomfat
tende realitet. En af grun
dene til usikkerheden var 
udtrykt således, at det var 
en kendsgerning, at det 
man skulle være et samlet 
udtryk for, „består af så 
mange uensartede enkelt-

Undgå at blive 
enøjet - 
tag på kursus

heder, at det kan blive 
svært at finde en umiddel
bar fælles linie” - helt 
blottet for realitetssans var 
man da heldigvis heller 
ikke den gang!

Firmaidrættens
Dag
med problemer
Firmaidrættens Dag for 20 
år siden var ikke uden pro
blemer. Læs engang: 
Sønderborg og Omegns 
Firmaklubber, som havde 
fået overdraget arrange
mentet af FIRMAID
RÆTTENS DAG 1968, 
har med beklagelse med
delt, at organisationen 
ikke ser sig i stand til at 
gennemføre det store 
stævne.
Med lige så stor beklagelse 
har DFIF’s hovedbestyrel
se taget dette til efterret
ning, men har derefter ret
tet henvendelse til Kolding 
Firma Sport med en an
modning om, at denne or
ganisation overtager ar
rangementet.
Kolding Firma Sport har 
sagt ja til opfordringen, og 
herefter ligger det fast, at 
FIRMAIDRÆTTENS 
DAG 1968 skal afvikles i 
Kolding den 22.-23. juni, 
og stævnet ligger således i 
de bedste hænder, idet 
KFS’ ledelse jo ikke er 
ganske ukendt med et ar
rangement af denne art, 
eftersom den endnu korte 
række af firmastævner af 
denne art indledtes netop i 
Kolding i 1965.
Alligevel vil den forholds
vis korte tid til stævnets 
afvikling kræve en kolos
sal arbejdsindsats af de 
implicerede parter. Alene 
spørgsmålet om at klare 
indkvarteringsproblemer
ne er noget, der kræver 
tid, men alle er overbevist 
om, at det nok skal være 
klaret til tiden.
Vi bringer andetsteds i bla
det en kort samtale med 
KFS’s formand, Henning 
Jensen, om stævnet.;

Birgit Møldrup fra 
Horsens Frimaidræt opfor
drer DFIFs sammenslut
ninger til at sætte fokus på 
kursus-området. Man må 
ikke blive enøjet, for man 
kan nemt tabe kontaktlin
sen på det andet øje, skri
ver Birgit Møldrup blandt 
andet.

Birgit Møldrup - 
Horsens Firmaidræt

Hvis din klub/sammenslut- 
ning skal stå godt rustet i 
fremtiden, er det nødven
digt at man er opmærk
som på værdien af gennem 
kursus at dygtiggøre ledere 
og udvalgsmedlemmer.
I og med, at man gennem 
kursus tilegner sig færdig
heder der giver en sikker
hed i det daglige arbejde, 
er det samtidig med til at 
stimulere interessen for 
firmaidrætten.
Herigennem vil jeg opfor
dre til, at I rundt om i 
sammenslutningerne retter 
fokus på kursusområdet, 
man må ikke være enøjet, 
for man kan nemt tabe 
kontaktlinsen på det an
det.
Det er et tungt lod, der er 
lagt på skuldrene af vores 
kursuskonsulent/udvalg, 
der står på hovedet for at

få arrangeret kurser inde
holdende de krav og 
ønsker vi selv opfordrer 
dem til.
I mange år var jeg selv af 
den opfattelse, at kurser 
ikke var nødvendige, man 
lærer det jo hen ad vejen, 
men i nov. 1986 deltog jeg 
i et turneringstilrettelæg
gelseskursus, hvilket æn
drede min opfattelse og 
gav mig blod på tanden.
I weekenden den 25-27 
sep. 87 deltog jeg og 2 af 
mine udvalgsmedlemmer 
sammen med 10 andre i et 
leder I kursus på Brogår
den ved Middelfart,; her 
blev der undervist i tåle
teknik, notat og referat- 
teknik og introduktion til 
diskusstions og mødeledel
se. Kurset blev fortrinligt 
ledet af instruktør Hans 
Friis Petersen.
Nogle vil måske sige, hvad 
skal vi bruge det til, hvor
til jeg så kan svare ud fra 
erfaringer jeg høstede. Det 
giver sikkerhed og frihed, 
der hermed giver lyst til at 
ytre sig, og uden en sund 
og god kommunikation i 
det daglige går det ikke. 
Hvis du sammen med dine 
udvalgsmedlemmer tager 
på et kursus, kan du må
ske også få øjnene op for, 
hvilke værdier du har at 
trække på i det daglige ar
bejde.
Ind imellem får jeg det 
indtryk, at ledere rundt 
omkring i sammenslutning 
gerne bremser kursusakti- 
viten, for de tror de kan 
det hele, og at de øvrigt 
ikke har brug for det. Her-.; 
til vil jeg opfordre til, at 
man ændrer sin opfattelse. 
Hvis du først har deltaget i 
et DFIF kursus, er jeg helt 
sikker på at du også frem
over vil udnytte det og op
fordre andre til at deltage.
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Kursuskalender
I marts og april måned afvikler kursusudval

get følgende instruktør- og lederkurser.

04-06 marts 88 
Skydning II i Lyngby
Kurset er anden del af instruktøruddannel
sen, og der undervises teoretisk og praktisk 
med instruktionsmetodik og instruktions
øvelser med mulighed for videreuddannelse.
04-06 marts 88 
Motionsleder i Oksbøl
Kurset strækker sig over to weekends, og 
henvender sig til: Sammenslutningernes nu
værende og kommende udvalgsmedlemmer.
1. del Der arbejdes teoretisk og praktisk med 
anatomi, bevægelseslære, ernæringslære, 
opvarmning, afspænding, pausegymnastik, 
orienteringsløb, folkedans og idrætspæda
gogik.
11-13 marts 88 
Leder III i Middelfart
Kurset er sidste del af lederuddannelsen, og 
der arbejdes teoretisk og praktisk med 
forhandlingsteknik og gruppeudvikling.
25-27 marts 88 
Motionsleder i Oksbøl.
2. del.
2. del. Der arbejdes teoretisk og praktisk 
med lege og småspil, bevægelser i vand, skit- 
rim, orientering om idrætsmærker og mar
kedsføring af sammenslutningens motions
aktiviteter.
08-10 april 88
Gymnastik I i Uldum (Horsens)
Kurset er første del af instruktøruddannel
sen, og der arbejdes teoretisk og praktisk 
med motionsgymnastik, opvarmning, af
spænding, massage, styrketræning med 
utraditionelle redskaber, anatomi og »Hvor
dan sætter man musik til øvelser?«. Der gi
ves ideer, som også kan bruges i andre i- 
drætsgrene.
Der udleveres programmer og musikkassette.
15-17 april 88 
Badminton III i Fredericia.
Kurset er afsluttende del af instruktøruddan
nelsen med mulighed for videre uddannelse 
som hjælpeinstruktør på DFIF’s kurser. Der 
undervises teoretisk og praktisk med instruk
tionsmetodik og instruktionsøvelser samt 
fejl -og rettemetodik og specialslag.

15-17 april 88 
Dart II i Odense.
Kurset er anden del af instruktøruddannel
sen, og der arbejdes teoretisk og praktisk 
med lukninger (hovedregningssystemer), 
stævneledelse med lodtrækning og 
seedningssystemer samt udarbejdelse af en 
turnering.
15-17 april 88 
Leder II i Holbæk.
Kurset er anden del af lederuddannelsen, og 
der arbejdes teoretisk og praktisk med dis
kussions- og mødeledelse.
Kursusprisen: omfatter undervisning, mate
rialer, ophold og forplejning (dog ikke drik
kevarer).
Husk tilmelding: skal ske på tilmeldingskort 
som underskrives a f kreds/sammenslutning 
og som sendes til forbundskontoret.
For kurser i marts måned skal tilmelding ske 
hurtigst muligt.
For kurser i april måned skal tilmelding ske 
senest 30 dage før kursets afvikling.
Yderligere oplysning: om kurserne kan fås 
ved henvendelse til kursuskonsulent Jane 
Have Andersen på tlf. 0922 55 92.

Instruktører
i 1989

I løbet af 1989 uddannes de første forbunds
instruktører i Dansk Firmaidrætsforbund. 
En særlig arbejdsgruppe, som har fået til 
opgave at udvide DFIF’s eksisterende trin 
1 +2 + 3-uddannelse med to ekstra moduler, 
vil allerede til næste år etablere den nye 
tværfaglige uddannelse.
De nye kurser omfatter blandt andet læren 
om anatomi, fysiologi, psykologi, kommu
nikation og instruktions-teknik, ligesom fa
get holdninger skal sikre, at de kommende 
forbundsinstruktørers indsats er i harmoni 
med Dansk Firmaidrætsforbunds målsæt
ning.
I DFIF’s nuværende uddannelsessystem bru
ges primært forbundsinstruktører fra andre 
idrætsorganisationer.

i

w Februar 88



Navnlig
navne

EGON PETERSEN, for
mand siden 1978, styrede 
med sikker hånd og fast 
stemmeføring de mange 
hurra’er, der blev råbt, da 
Aalborg Firmasport den 
20. februar fejrede det 40. 
års jubilæum, der rettelig 
allerede den 18. februar 
var en historisk kendsger
ning.
Aalborg Firmasport er 
med sine 16 fodbold- og 
håndboldbaner, 12.200 
aktivister, 7,600 medlem
mer fordelt blandt 230 
klubber den største idræts
sammenslutning i Aalborg 
kommune.
Indtil 1991 har Aalborg 
Firmasport adresse på An- 
nebergvej i Aalborgs vest
lige udkant. Så slutter et 
mangeårigt lejemål. Hvad 
der derefter skal ske, afgø
res i løbet af den kommen
de sommer. Men en igang
værende indsamling har til 
fordel at skaffe midler til 
et nybyggeri.

Egon Petersen.

REIDAR MÆRKEL, i 
henved fem år redaktør af 
Norges Bedriftsidrettsfor- 
bund officielle medlems
blad BF- nytt, er tiltrådt 
som ny generalsekretær i 
Norges Bedrifftsidrettsfor- 
bund i stedet for Bjørn 
Eek, der efter fire år på 
posten af private grunde 
har valgt at forlade stillin
gen.

FIOV - Funktionær- I- 
dræts- og Orkesterforenin
gen i Vridsløslille har fået 
to nye æresmedlemmer. 
Det er foreningens 
tidligere formand, Jørn 
Christensen, og Thorkild 
Nielsen, der udover 13 år 
som leder af foreningens 
riffelafdeling netop har 
fejret 50 års jubilæum som 
aktiv skytte.

KIRSTEN KJERGS- 
GÅRD er tildelt FDBIs i- 
drætspris for et årelangt 
engagement og en aldrig 
svigtende spillegæld og 
kamplyst som håndboldpi
gernes indpisker.
Samtidig er FDBIs leder
pokal overrakt Eli Baden, 
der er bestyrelsesmedlem. 
Det er første gang, FDBIs 
lederpokal er tildelt en 
person, der ikke er afde
lingsformand.

HILLERØD Firmasport 
karakteriseres i det seneste 
nummer af FFS-nyt, der er 
medlemsblad for Frede
riksværk Firma Sport, 
som en »opkobling«. Men 
karakteristikken er posi
tivt ment.
FFSs bestyrelse skriver, at 
Hillerød Firmasport er 
blevet stor, og faktisk har 
vokset FFS langt over ho
vedet. » Men- hedder det 
videre - det er nu ikke no
get, vi er særlig kede af. 
For dels har Hillerød Fir
masport vist sig at være 
nogle gode kammerater, 
og dels har de haft et stort 
overskud til at ofre tid på 
sportslige arrangementer, 
som både FFS, Helsingør 
og Roskilde har nydt godt 
af«.

FINN HAGEDORN, Vi
borg, har sat et endeligt 
punktum for en mangeårig 
indsats for Dansk Firma
idrætsforbund. Udover en 
frivillig ledergerning, 
blandt andet som formand 
for Viborg Firmaidræt, 
var Finn Hagedorn i tre år 
ansat som PR- og mar
kedsføringskonsulent i 
DFIF.

Finn Hagedorn

EFI-H ALLERNE i Es
bjerg, der ejes af Esbjerg 
Firmaidræt, har proble
mer med ubudne gæster. 
Eller rettere: har haft. Be
styrelsen har nemlig be
sluttet at installere en tyve
rialarm i de to haller. Og 
kan alarmen ikke holde ty
vene på afstand, har det 
lokale politi lovet med 
øjebliks varsel at være på 
pletten.

DANSK TAXASPORT er 
optaget som medlem af 
Dansk Firmaidrætsfor
bunds landskreds. Dansk 
Taxasport, der har Viggo 
Hedelund, Esbjerg, som 
formand, tæller 1012 kvin
der og 1930 mænd fordelt 
i 23 klubber, som dyrker 
fodbold, badminton, 
skak, billard, skydning og 
bordtennis.

DANSK Firmaidrætsfor
bunds styrelse har beslut
tet at undersøge mulighe
derne for oprettelse af en 
kommunal sammenslut
ning. Ved årsskiftet var 
der i landets cirka 270 
kommuner ansat ikke fær
re end omkring 700.000 
medarbejdere.

1U  Dansk Firma idrætsforbund

Tåsinge-Hallen,
5700 Svendborg.
Tlf. 09 22 55 92. 
Ekspedition:
Mandag-torsdag kl. 8-16. 
Fredag 8-15

Generalsekretær:
Svend Møller,
Cedervænget 14,
5700 Svendborg.
Tlf. 09 22 57 33

Styrelsen:
Formand:
Tage Carlsen, Heboltoft 12, 
6950 Ringkøbing.
Tlf. 07 32 14 58.

Næstformand:
Gunnar Petersen, 
Snedronningensvej 17, 
9230 Svenstrup J.
Tlf. 08 38 21 13.
Kristian Hansen,
Blåbærvej 2,
7200 Grinsted.
Tlf. 05 32 17 34.
Kurt Petersen,
Strandvejen 46,
4200 Slagelse.
Tlf. 03 52 75 35.
Jørn Godt,
Schultzvej 5,
6091 Bjert.
Tlf. 05 57 23 22.

DFIF’s konsulenter:
Foreningskonsulent 
øst for Store Bælt
Jørgen Rasmussen,
Lovvej 10 
Pederstrup,
4700 Næstved 
Tlf. 03 76 16 35

Foreningskonsulent 
Nord- og Midtjylland
Jan G. Andersen,
Vibevej 9 
9500 Hobro 
Tlf. 08 51 01 01

Foreningskonsulent 
Sydjylland og Fyn
Torben Laursen,
Gammel Kongevej 48,
6200 Åbenrå 
Tlf. 04 62 72 86

Kursuskonsulent
Jane Have L. Andersen 
Lyngvænget 8,
5800 Nyborg 
Telf. 09 31 72 53

Aktivitetskonsulent
Bent Vogn 
Nyborgvej 279 
5700 Svendborg 
Tlf. 09 21 04 16

DFIF CENTRET
Strandvejen 25 
6840 Oksbøl 
Tlf. 05 27 13 11



Postbesørget blad 
(1535 Ap.V.)

Abonnement og adresseændringer 
sker ved henvendelse til:
DFIF, Tåsinge-hallen, 5700 Svendborg. 
Tlf. 09 22 55 92.

LØB, LUNT ELLER GÅ...
det bestem m er du selv.

Men det er en hjertesag at deltage 
i Firmaidrættens etapeløb.

Motionisternes løbeturnering er 
regelmæssig idræt og samvær

-det er...

Dansk Firmaidrætsforbund


